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Innstilling til Stortinget 
fra næringskomiteen

Prop. 47 L (2022–2023)

Innstilling fra næringskomiteen om Endringer i
lov om regulering av eksporten av fisk og fiske-
varer (utvidelse av lovens virkeområde)

Til Stortinget

Sammendrag
Nærings- og fiskeridepartementet foreslår i denne

proposisjonen å utvide virkeområdet i lov 27. april 1990
nr. 9 om regulering av eksporten av fisk og fiskevarer
(fiskeeksportloven) til å omfatte makroalger (tang og
tare). Departementet viser i proposisjonen til at det er
departementets oppfatning at det eksisterende
begrepet «fisk og fiskevarer» i loven ikke omfatter
makroalger. Departementet foreslår i proposisjonen å
utvide lovens virkeområde med «marine produkter», og
opplistingen av arter som omfattes av lovens virkeom-
råde, foreslås utvidet til å inkludere «makroalger».
Departementet foreslår også at fiskeeksportloven gjøres
til offisiell korttittel.

Formålet med de forslåtte lovendringene er å inklu-
dere makroalger i arbeidsområdet til Norges sjømatråd
AS (Sjømatrådet) og i porteføljen til Fiskeri- og hav-
bruksnæringens forskningsfinansiering AS (FHF).

Bakgrunnen for lovforslaget er omtalt i kapittel 2 i
proposisjonen. Den offentlige høringen og høringsin-
stansenes syn fremgår av pkt. 2.5 og 3.2 i proposisjonen.
Departementets vurderinger er omtalt i pkt. 3.3. De øko-
nomiske og administrative konsekvensene av lovforsla-
get er omtalt i kapittel 4 i proposisjonen.

Komiteens merknader
Ko m i t e e n ,  m e d l e m m e n e  f r a  A r b e i d e r -

p a r t i e t ,  K a r i a n n e  B .  B r å t h e n ,  Pe r  V i d a r
K j ø l m o e n ,  Sv e r r e  M y r l i  o g  S o l v e i g  V i t a n z a ,
f r a  H ø y r e ,  O l v e  G r o t l e ,  L i n d a  H o f s t a d
H e l l e l a n d  o g  H e n n i n g  Wo l d ,  f r a  S e n t e r p a r -
t i e t ,  H a n s  G u n n a r  H o l a n d ,  Je n n y  K l i n g e  o g
Pe r  O l a v  Ty l d u m ,  f r a  F r e m s k r i t t s p a r t i e t ,
S i v e r t  B j ø r n s t a d  o g  B e n g t  R u n e  S t r i f e l d t ,
f r a  S o s i a l i s t i s k  Ve n s t r e p a r t i ,  f u n g .  l e d e r
To r g e i r  K n a g  Fy l k e s n e s ,  f r a  R ø d t ,  G e i r
Jø r g e n s e n ,  f r a  Ve n s t r e ,  A l f r e d  J e n s  B j ø r l o ,
o g  f r a  M i l j ø p a r t i e t  D e  G r ø n n e ,  R a s m u s
H a n s s o n , viser til Prop. 47 L (2022–2023) Endringer i
lov om regulering av eksporten av fisk og fiskevarer
(utvidelse av lovens virkeområde). K o m i t e e n  viser til
at det i proposisjonen foreslås å utvide fiskeeksportlo-
vens virkeområde til å omfatte tang og tare. K o m i -
t e e n  viser til at tang- og tarenæringen foreløpig ikke er
stor her i landet, men at kysten gir gunstige forhold for
dyrking av tang og tare, noe som gjør at næringens
potensial kan være stort. K o m i t e e n  merker seg at det
er økende interesse for å utvikle norsk tang- og tarenæ-
ring, og at næringen har etterspurt tilgang til ressursene
for markedsføring og forskningsfinansiering. K o m i -
t e e n  viser til at den foreslåtte lovendringen medfører
at det kan innkreves markedsavgift og forskningsavgift
for eksport av makroalger, slik at tang og tare inkluderes
i arbeidsområdene til Norges sjømatråd, inkludert
markedsaktiviteter i utlandet. Det betyr også at Fiskeri-
og havbruksnæringens forskningsfinansiering (FHF)
kan finansiere forsknings- og utviklingsoppgaver
knyttet til tang og tare. K o m i t e e n  ser dette som
viktige grep for å kunne utvikle tang- og tarenæringen
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her i landet videre, og sikre mer kunnskap og mer
næringsaktivitet og aktivitet langs kysten knyttet til
tang og tare som nye marine ressurser.

Ko m i t e e n  merker seg at proposisjonen også
inneholder forslag om endring av lovens tittel og at fis-
keeksportloven gjøres til offisiell korttittel.

Ko m i t e e n  viser også til at komiteen har mottatt
11 høringsinnspill til Prop. 47 L (2022–2023), der det
blant annet er pekt på at hval og andre sjøpattedyr også
bør innlemmes i den nye loven.

Ko m i t e e n  viser til brev av 29. mars 2023, hvor
næringskomiteen ba om statsrådens vurdering av for-
slaget om å utvide fiskeeksportlovens virkeområde til å
inkludere sjøpattedyr. Ko m i t e e n  merker seg at stats-
råden i sitt svarbrev av 12. april 2023 til komiteen frem-
holder at sjøpattedyr ikke bør innlemmes i fiskeek-
sportlovens virkeområde så lenge vågehval står på listen
over truede arter som det er forbud mot å handle med i
henhold til konvensjonen om internasjonal handel
med truede arter av vill fauna og flora (CITES). Brevet av
12. april 2023 er vedlagt innstillingen.

M e d l e m e n e  i  k o m i t e e n  f r å  H ø g r e  har mer-
ka seg at statsråden i sitt svar til komiteen om å inklude-
re sjøpattedyr i fiskeeksportloven har gjort gjeldande at
det vil kunne få negative verknader for norsk sjømat
dersom Sjømatrådet skulle bruke ressursar på å
marknadsføre kval. Vidare at omsynet til sjømatekspor-
ten og omdømmet til Noreg elles i viktige eksport-
marknader bør vege tungt i marknadsføring av
kvalprodukt, og at dei potensielle nedsidene ved å in-
kludere sjøpattedyr i fiskeeksportloven er vesentlege.

D e s s e  m e d l e m e n e  meiner det er viktig å få yt-
terlegare kunnskap om og vurdering av desse negative
verknadene, her medrekna ei nærmare vurdering av kva
konsekvensar det er tale om, styrken av desse og kva av-
bøtande tiltak som kunne vere aktuelle.

M e d l e m e n e  i  k o m i t e e n  f r å  H ø g r e  o g
F r a m s t e g s p a r t i e t  peikar på at norsk eksport av
kvalkjøt i all hovudsak skjer til Japan. Sjølv om sjøpatte-
dyr ikkje skulle bli omfatta av Sjømatrådet sin porteføl-
je, bør regjeringa likevel kunne medverke til at
marknadstilgangen for kvalkjøt til Japan blir betre.

M e d l e m e n e  i  k o m i t e e n  f r å  H ø g r e  peikar
vidare på at marknaden for kvalkjøt i Noreg kan bli be-
tre, og at regjeringa bør medverke til at dette kan skje.

M e d l e m e n e  i  k o m i t e e n  f r å  H ø g r e ,  F r a m -
s t e g s p a r t i e t  o g  R a u d t  vil derfor fremje følgjande
forslag:

«Stortinget ber regjeringa kome tilbake til Stortinget
på ein eigna måte med ei vurdering av konsekvensane
det vil ha dersom verkeområdet til fiskeeksportloven òg

vil omfatte sjøpattedyr, og vidare eventuelle avbøtande
tiltak som kunne vere aktuelle.»

Ko m i t e e n s  m e d l e m m e r  f r a  H ø y r e  o g
F r e m s k r i t t s p a r t i e t  ser viktigheten av sjøpattedyre-
nes rolle i havets økosystem, men som andre ressurser
må disse bestandene beskattes ut ifra en helhetlig og bæ-
rekraftig forvaltning. D i s s e  m e d l e m m e r  viser til at
hvalfangst forvaltes bærekraftig, og at det settes en kvote
på rundt 1 000 vågehval hvert år med utgangspunkt i be-
regningsmodeller utarbeidet av vitenskapskomiteen i
Den internasjonale hvalfangstkommisjonen (IWC).
D i s s e  m e d l e m m e r  viser til at det finnes mer enn
100 000 vågehval i norske farvann, og at sjøpattedyr spi-
ser betydelige mengder fisk som er mat for andre arter.
D i s s e  m e d l e m m e r  mener at det er viktig å høste av
hele næringspyramiden, og at hvalfangst er viktig for å
skape balanse i de marine økosystemene, og viser i den
forbindelse til at ofte er det bare en halvpart eller mindre
av kvoten som brukes opp. D i s s e  m e d l e m m e r  peker
på at det er lav etterspørsel etter kjøtt fra sjøpattedyr, og
mener at det er viktig å utvikle markedet for både hval-
kjøtt og andre sjøpattedyr både hjemme og ute. I tillegg
til at økt beskatning er viktig av forvaltningshensyn, er
kjøttet både sunt og kortreist med lave klimaavtrykk. Det
vises til at det er bred enighet om at det er viktig å tilret-
telegge for et bærekraftig kosthold. D i s s e  m e d l e m -
m e r  viser til statsrådens brev til komiteen, der det
kommer frem at hvalkjøtt kun er aktuelt for det norske
og det japanske markedet. D i s s e  m e d l e m m e r  viser
til at vågehvalen, som det jaktes på i Norge, ikke er regnet
som en truet art. Derimot er den oppført som «livskraf-
tig» på International Union for Conservation of Nature
(IUCN) sin globale rødliste. Dette faktum bør være et
godt grunnlag for å arbeide for økt aksept av handel med
hvalkjøtt også i andre land. D i s s e  m e d l e m m e r  vil
oppfordre regjeringen til å arbeide for økt kunnskap om
vågehval internasjonalt, samt å få fjernet listeføring av
vågehval i CITES med den hensikt å utvikle markedsmu-
lighetene.

Ko m i t e e n s  m e d l e m m e r  f r a  H ø y r e ,
F r e m s k r i t t s p a r t i e t  o g  R ø d t  vil derfor fremme
følgende forslag:

«Stortinget ber regjeringen komme tilbake til Stor-
tinget på egnet måte med tiltak som bidrar til økt fangst
og eksport av sjøpattedyr.»

«Stortinget ber regjeringen komme tilbake til Stor-
tinget på egnet måte med tiltak som vil bidra til å øke
fangst og norsk konsum av sjøpattedyr.»

Ko m i t e e n s  m e d l e m  f r a  R ø d t  vil vise til at det
i høringsrunden for Prop. 47 L (2022–2023) kom to inn-
spill om å inkludere også sjøpattedyr i Sjømatrådets og
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FHFs arbeidsområder. Videre har det kommet 11 skrift-
lige innspill til næringskomiteens behandling av Prop.
47 L (2022–2023), hvorav samtlige omhandler å inklu-
dere sjøpattedyr i lovens virkeområde, blant annet fra
organisasjonene Norges Fiskarlag, Fiskebåt, Norsk Vill-
fisk, Pelagisk Forening og Norges Småkvalfangerlag
samt selskaper som Lofothval, og fra ordføreren på
Smøla samt flere privatpersoner.

D e t t e  m e d l e m  vil vise til at vågehvalbestanden
er i stor vekst, og bestanden er betegnet som livskraftig,
eller «of least concern» på IUCNs rødliste. Ifølge Norsk
Polarinstitutt er kvotene for fangst av vågehval langt la-
vere enn noe nivå som ville truet bestandens bærekraft.
I 2022 ble det fanget 581 vågehval av totalkvoten på 917.

Videre vil d e t t e  m e d l e m  vise til at vågehval si-
den 1983 har stått på listen over truede arter som det er
forbud mot å handle med ifølge konvensjonen om in-
ternasjonal handel med truede arter av vill fauna og
flora, CITES, noe som gjør at Norge kun kan eksportere
hvalprodukter til Japan, Island og Palau, som også har
reservert seg mot forbudet mot handel med hvalpro-
dukter, og land utenfor CITES som for eksempel Færøy-
ene. I sitt svar på spørsmål fra komiteen 12. april 2023
argumenterer fiskeri- og havministeren for at sensitivi-
teten og kontroversene rundt den norske reservasjonen
mot CITES gjør at hval- og sjøpattedyr ikke bør inklude-
res i fiskeeksportloven. D e t t e  m e d l e m  mener at det
er en uheldig diskriminering av en sjømatnæring som
driver lovlig i Norge, særlig da det faktisk foregår eksport
av hvalprodukter fra Norge til Japan.

Ko m i t e e n s  m e d l e m m e r  f r a  H ø y r e ,
F r e m s k r i t t s p a r t i e t  o g  R ø d t  vil vise til at hval-
fangst i Norge skaper etterlengtet aktivitet på fiskemot-
tak utenfor skreisesongen, og det er et stort potensial for
å produsere enda mer klimavennlig, vilthøstet kjøtt til
norske forbrukere gjennom hvalfangst, hvis bestanden
forvaltes på en bærekraftig og fornuftig måte.

I de siste årene har kvotene for fangst av vågehval
ikke blitt oppfylt. I høringsinnspill viser både Lofothval
og Norges Småkvalfangerlag at en vesentlig grunn til at
kvotene ikke oppfylles, er lav etterspørsel etter hvalkjøtt
i Norge.

Ko m i t e e n s  m e d l e m  f r a  R ø d t  vil vise til hø-
ringsinnspill fra Norges Småkvalfangerlag, som viser til
at laget i en årrekke har fremsatt krav overfor Nærings-
og fiskeridepartementet om at markedsføring av pro-
dukter av hval må legges til Norges sjømatråd. Norges
sjømatråd arbeider med og sitter på kompetanse innen-
for en rekke ulike områder, som markedsføring,
markedsinformasjon og markedsadgang. Denne kom-
petansen og kunnskapen har ikke hvalfangstnæringen
mulighet til å benytte seg av så lenge næringen ikke in-
kluderes i fiskeeksportloven.

I sitt svar 12. april 2023 på spørsmål fra komiteen
svarer fiskeri- og havministeren at Sjømatrådet ikke har
anledning til å markedsføre sjømat i Norge på samme
måte som i utlandet, og at det derfor vil være aktørenes
eget ansvar å drive produktutvikling og markedsføring
på hjemmemarkedet. D e t t e  m e d l e m  er ikke enig
med fiskeri- og havministeren i dette, og vil vise til Sjø-
matrådets satsing Godfisk, som promoterer norsk sjø-
mat på hjemmemarkedet gjennom inspirasjon og opp-
skrifter for forbrukere. Gjennom å inkluderes i fiskeek-
sportloven ville norsk hval også kunne blitt promotert
gjennom satsinger som Godfisk, noe som kunne ha styr-
ket hvalens posisjon på hjemmemarkedet og sikret at
flere måltider med klimavennlig hvalkjøtt hadde funnet
veien til forbrukernes middagsbord.

Videre vil d e t t e  m e d l e m  vise til at hvalfangstnæ-
ringen i 2022 eksporterte for 27,7 mill. kroner. Gjennom
en innkreving av 0,75 pst. markedsavgift på hvalproduk-
ter ville dette ført til en inntekt til Norges sjømatråd på
207 750 kroner til å bruke på markedsføring av hvalpro-
dukter. Dette er i og for seg beskjedne summer, men
d e t t e  m e d l e m  vil vise til at det er mer enn dobbelt så
mye som eksportverdien av norske makroalger, som i
Prop 47 L (2022–2023) foreslås inkludert i fiskeeksport-
loven.

På denne bakgrunn fremmer d e t t e  m e d l e m  føl-
gende forslag:

«I lov 27. april 1990 nr. 9 om regulering av eksporten av
fisk og fiskevarer skal § 1 første og annet ledd lyde:

Loven gjelder eksport av fisk, fiskevarer og marine
produkter, herunder reeksport og direkte levering til ut-
landet eller til utenlandsk fartøy fra norsk fiskefartøy.

Med fisk, fiskevarer og marine produkter menes alle
arter fisk, krepsdyr, bløtdyr, pigghuder, makroalger og
sjøpattedyr, samt varer der disse artene er det eneste el-
ler en vesentlig del av råstoffet. Loven gjelder også fisk,
fiskevarer og marine produkter av utenlandsk opprin-
nelse. Departementet avgjør i tvilstilfeller hva som skal
anses som fisk, fiskevarer og marine produkter etter lo-
ven.»

«Stortinget ber regjeringen utrede og foreslå for
Stortinget en utvidelse av virkeområdet til fiskeeksport-
loven slik at også hvalprodukter blir omfattet av loven.»

Forslag fra mindretall
Forslag fra Høyre, Fremskrittspartiet og Rødt:

Forslag 1

Stortinget ber regjeringa kome tilbake til Stortinget
på ein eigna måte med ei vurdering av konsekvensane
det vil ha dersom verkeområdet til fiskeeksportloven òg
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vil omfatte sjøpattedyr, og vidare eventuelle avbøtande
tiltak som kunne vere aktuelle.

Forslag 2
Stortinget ber regjeringen komme tilbake til Stor-

tinget på egnet måte med tiltak som bidrar til økt fangst
og eksport av sjøpattedyr.

Forslag 3
Stortinget ber regjeringen komme tilbake til Stor-

tinget på egnet måte med tiltak som vil bidra til å øke
fangst og norsk konsum av sjøpattedyr.

Forslag fra Rødt:
Forslag 4
I lov 27. april 1990 nr. 9 om regulering av eksporten av
fisk og fiskevarer skal § 1 første og annet ledd lyde:

Loven gjelder eksport av fisk, fiskevarer og marine
produkter, herunder reeksport og direkte levering til ut-
landet eller til utenlandsk fartøy fra norsk fiskefartøy.

Med fisk, fiskevarer og marine produkter menes alle
arter fisk, krepsdyr, bløtdyr, pigghuder, makroalger og
sjøpattedyr, samt varer der disse artene er det eneste el-
ler en vesentlig del av råstoffet. Loven gjelder også fisk,
fiskevarer og marine produkter av utenlandsk opprin-
nelse. Departementet avgjør i tvilstilfeller hva som skal
anses som fisk, fiskevarer og marine produkter etter lo-
ven.

Forslag 5
Stortinget ber regjeringen utrede og foreslå for Stor-

tinget en utvidelse av virkeområdet til fiskeeksportlo-
ven slik at også hvalprodukter blir omfattet av loven.

Komiteens tilråding
Komiteens tilråding fremmes av en samlet komité,

bortsett fra § 1 første og annet ledd, som fremmes av
medlemmene i komiteen fra Arbeiderpartiet, Høyre,
Senterpartiet, Fremskrittspartiet, Sosialistisk Venstre-
parti, Venstre og Miljøpartiet De Grønne.

Ko m i t e e n  har for øvrig ingen merknader, viser
til proposisjonen og rår Stortinget til å gjøre følgende

v e d t a k  t i l  l o v

om endringer i lov om regulering av eksporten av fisk og 
fiskevarer (utvidelse av lovens virkeområde)

I
I lov 27. april 1990 nr. 9 om regulering av eksporten av
fisk og fiskevarer gjøres følgende endringer:

Lovens tittel skal lyde:

Lov om regulering av eksporten av fisk, fiskevarer og 
marine produkter (fiskeeksportloven)

§ 1 første og annet ledd skal lyde:
Loven gjelder eksport av fisk, fiskevarer og marine

produkter, herunder reeksport og direkte levering til ut-
landet eller til utenlandsk fartøy fra norsk fiskefartøy.

Med fisk, fiskevarer og marine produkter menes alle
arter fisk, krepsdyr, bløtdyr, pigghuder og makroalger,
samt varer der disse artene er det eneste eller en vesent-
lig del av råstoffet. Loven gjelder også fisk, fiskevarer og
marine produkter av utenlandsk opprinnelse. Departe-
mentet avgjør i tvilstilfeller hva som skal anses som fisk,
fiskevarer og marine produkter etter loven.

§ 3 første ledd første og andre punktum skal lyde:
Eksport av fisk, fiskevarer og marine produkter kan

bare foretas av eksportører som er registrert i henhold
til lovens bestemmelser. Departementet gir forskrift om
registreringsordningen, blant annet om unntak fra kra-
vet om registrering.

§ 3 annet ledd skal lyde:
Departementet kan gi forskrift om at Sjømatrådet

får fullmakt til å forvalte registreringsordningen og føre
register over eksportører som etter loven har rett til å
eksportere fisk, fiskevarer og marine produkter.

§ 4 første ledd skal lyde:
Departementet kan gi forskrift om at forhandlinger

om og gjennomføring av salg av bestemte typer eller ar-
ter av fisk, fiskevarer og marine produkter til nærmere
bestemte utenlandske markeder bare skal kunne fore-
tas av ett eller flere salgsforetak med begrenset ansvar
(sentralisert salg).

§ 5 overskriften skal lyde:
Salgsvilkår og minsteeksportpriser mv.

§ 5 første ledd skal lyde:
Departementet kan gi forskrift om at salg til utlan-

det av fisk, fiskevarer og marine produkter bare kan finne
sted på nærmere bestemte salgsvilkår. I forskrift etter
første punktum kan det også fastsettes minsteeksport-
priser og, ved ekstraordinære markedsforhold, andre
tiltak av midlertidig karakter for bestemte varer til be-
stemte markeder, når dette skjer av hensyn til interna-
sjonale avtaler.

§ 7 første ledd skal lyde:
Departementet kan gi forskrift om kontroll med at

eksporten av fisk, fiskevarer og marine produkter skjer i
samsvar med bestemmelser fastsatt i eller i medhold av
denne loven.
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II
Loven trer i kraft fra den tiden Kongen bestemmer.

Oslo, i næringskomiteen, den 2. mai 2023

Torgeir Knag Fylkesnes Karianne B. Bråthen
fung. leder ordfører



Fiskeri- og havministeren 

Postadresse: Postboks 8090 Dep 0032 Oslo 
Kontoradresse: Kongens gate 8 Telefon* 22 24 90 90 

Org no.: 912 660 680 

Spørsmål fra næringskomiteen til Prop. 47 L (2022-2023) om å utvide 
fiskeeksportlovens virkeområde ved å inkludere sjøpattedyr 
Jeg viser til brev av 29. mars 2023 hvor næringskomiteen ber om min vurdering av forslaget 
om å utvide fiskeeksportlovens virkeområde ved å inkludere sjøpattedyr, og hva som vil 
være den mest hensiktsmessige måten å innlemme sjøpattedyr på i loven lovteknisk sett.  

Norges sjømatråd AS (Sjømatrådet) driver generisk markedsføring av norsk sjømat i 
utlandet. Som følge av at fangst og handel med hval dessverre er et sensitivt spørsmål 
globalt, har konklusjonen så langt vært at markedsføring av hvalprodukter og annen sjømat 
ikke bør gjøres samlet. Dersom Sjømatrådet benytter ressurser på å markedsføre hval, så vil 
det kunne få negative virkninger for eksporten av sjømat. I 2022 eksporterte Norge 2,9 mill. 
tonn sjømat til en verdi av 151,4 mrd. kroner, noe som gjør sjømatnæringen til en av våre 
viktigste eksportnæringer. Jeg mener at hensynet til sjømateksporten, og til Norges 
omdømme for øvrig i viktige eksportmarkeder, bør veie tungt når man vurderer spørsmålet 
om markedsføring av hvalprodukter.  

Vågehval har siden 1983 stått på listen over truede arter som det er forbud mot å handle 
med i konvensjonen om handel med truede arter (CITES). Kun Norge, Japan, Island og 
Palau har reservert seg mot dette forbudet. Dette innebærer at Norge kun kan drive lovlig 
handel med hvalprodukter med Japan, Island og Palau, eller med land som ikke er medlem 
av CITES (f.eks. Færøyene). Japan er i realiteten det eneste eksportmarkedet for norske 
hvalprodukter. Det er ikke å forvente at dette vil endre seg i overskuelig fremtid. Fra arbeidet 
med Japan har vi erfaringer med at handelen også kan begrenses av andre faktorer, f.eks. 
knyttet til mattrygghet. Det er importforbud for selprodukter i EU og i flere andre land. Det er 
ingen signaler om at dette forbudet vil bli opphevet.  

Næringskomiteen 
Stortinget 

Deres ref 

HM/IHM 

Vår ref 

23/2486- 

Dato 

12. april 2023

VEDLEGG



 

Side 2 

Sjømatrådet finansieres av en markedsavgift som er hjemlet i fiskeeksportloven. Den er på 
0,75 pst. av eksportverdien for de fleste arter. Eksportverdien av hval var på 13,6 mill. kroner 
i 2021 og 27,7 mill. kroner i 2022. En innkreving av 0,75 pst. markedsavgift på hvalprodukter 
ville generert en inntekt på 100 000 til 200 000 kroner. Etter den modellen som Sjømatrådet 
benytter for å allokere midler til markedsføring av produkter innenfor ulike sektorer, er 
hovedregelen at en eventuell markedsføring av sjøpattedyr i utlandet ikke kan finansieres 
med midler generert av andre sektorer.  
 
Det er det norske markedet som først og fremst utgjør handlingsrommet for økt omsetning av 
hvalprodukter. Sjømatrådet har ikke anledning til å markedsføre sjømat i Norge på samme 
måte som de gjør i utlandet, uavhengig av hvilke produkter det er snakk om. Det vil derfor 
være næringsaktørenes eget ansvar å sørge for produktutvikling og salg av sjømat i Norge, 
herunder hvalkjøtt. Myndighetene har ved noen anledninger bidratt til konsumrettede tiltak 
gjennom søknader fra Merkevareforeningen Norsk Hval. Sjømatrådet har etablert Godfisk for 
å øke sjømatkonsumet i Norge gjennom å gi inspirasjon og kunnskap om tilberedning av 
sjømat. Sjømatrådet kan legge ut oppskrifter for tilberedning av hvalkjøtt på nettsiden til 
Godfisk slik de gjør for annen sjømat.  
 
Når det gjelder spørsmålet om det lovtekniske, så gjør jeg oppmerksom på at forslag til 
endring i fiskeeksportloven som departementet sendte på offentlig høring 8. august 2022, 
ikke tok opp spørsmålet om hvorvidt hval og andre sjøpattedyr skal omfattes av 
fiskeeksportlovens virkeområde. En eventuell omlegging til at Sjømatrådet også skal 
markedsføre hvalprodukter er etter departementets vurdering et spørsmål som er av allmenn 
interesse, og spørsmålet må derfor på høring før ei eventuell beslutning om slik omlegging. 
Dersom fiskeeksportlovens virkeområde skal utvides til å omfatte hval og andre sjøpattedyr, 
må departementet utarbeide lovforslag om dette, sende det på tre måneders offentlig høring 
og utarbeide proposisjon til Stortinget (forslag til lovvedtak) på bakgrunn av høringen, jf. 
utredningsinstruksen og Justis- og beredskapsdepartementets veileder om lovteknikk og 
lovforberedelser.  
 
Min vurdering er at de potensielle nedsidene ved å inkludere sjøpattedyr i fiskeeksportloven 
er betydelige, samtidig som den potensielle oppsiden ved å gjøre dette er begrenset. Totalt 
sett mener jeg derfor at sjøpattedyr ikke bør innlemmes i fiskeeksportlovens virkeområde så 
lenge vågehval er listeført i CITES. Regjeringen vil fortsette å arbeide for bedre 
markedsadgang for hvalprodukter i Japan, og vil også vurdere eventuelle nye søknader til 
informasjonsarbeid om hvalkjøtt rettet mot det norske markedet.  
 
Med vennlig hilsen 
 

 
Bjørnar Selnes Skjæran 
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